



LONDRES

Version Française

English Version



LONDRES

Version Française

FORMALITES

- Pour des ressortissants de l'Union Européenne, seule une carte d'identité valide est nécessaire pour y entrer et y travailler.
- Pour des ressortissants hors Union Européenne, un passeport en cours de validité est requis.

MONNAIE

▪ **Devise utilisée**

La monnaie est la Livre Sterling (GBP), symbole : £

Quelques conversions utiles : 1 GBP = 1,37 EUR / 1 GBP = 1,54 USD / 1 GBP = 186,665 JPY (cours août 2015)

▪ **Moyens de paiement**

La capitale possède de nombreux bureaux de change dans les banques mais également dans les bureaux de poste. Il existe des distributeurs automatiques de billets (DAB) partout dans la capitale.

Les prix incluent une Taxe sur la Valeur Ajoutée (TVA) de 17,5% sur les produits et services, sauf pour les aliments et les livres. Au restaurant, on laisse traditionnellement un pourboire de 12,5% mais de plus en plus le service est compris dans l'addition.

MESURE

- La plupart des mesures ne sont pas toujours exprimées avec le système métrique. Quelques équivalences utiles :
 - 1 mile = 1,6 km
 - 1 yard = 0,91 m
 - 1 foot = 0,30 m
 - 1 inch = 25,4 mm
 - 1 pound = 0,45 kg

SANTE

- Aucun vaccin particulier n'est requis.
- Les ressortissants de l'Union Européenne et les suisses bénéficient de la gratuité des soins sur présentation de la carte européenne d'assurance maladie (mais les médicaments prescrits sont à payer).
- Pharmacies fermant tard :
 - Boots : 44-46 Regent Street – www.boots.com - Tél : 020 7734 6126

- Pharmacentre : 149 Edgware Road – Tél : 020 7723 2336

TELEPHONE

- **Indicatif téléphone**

0044 + numéro entier

- **Numéros utiles**

Renseignements internationaux : 118 505 Urgence (pompiers, police) : 999

Renseignements nationaux : 118118 ; 11850 Bureau d'enregistrement d'étrangers: 7230 1208

Numéro d'urgence européenne : 112

HORAIRES UTILES

- **Magasins** : du lundi au samedi de 9h30-10h à 18h-19h. Dans les zones touristiques, les magasins sont ouverts toute la semaine. Certaines boutiques proposent des nocturnes le mercredi ou le jeudi.
- **Supermarchés** : ouverts du lundi au samedi de 9h à 20h. Des superettes restent ouvertes jusqu'à tard dans la nuit.
- **Musées** : Ouverts tous les jours de 10h à 18h, peuvent fermer plus tôt le lundi.

SE DEPLACER

Transport for London : 7222 1234 – www.tfl.gov.uk

- **Métro** : le plus vieux métro du monde (date de 1853). Ouvert de 5h30 en semaine et 7h le dimanche, à 23h/1h. Ferme plus tôt le dimanche. Moyen le plus pratique et le plus rapide, mais retards fréquents et ticket de métro le plus cher du monde (4£). Titre de transport le plus avantageux : Oyster Card, valable pour le bus, métro et certains trains. Cette carte coûte 3£ et se recharge dans les gares, stations de métro et sur internet.
- **Bus** : moyen plus économique et agréable que le métro.
 - Bus rouge : pour Londres
 - Bus vert : pour Londres et sa banlieue
 - Bus de nuit : finissant par un « N » (environ 1 par heure) qui relie Londres à la banlieue. Départ de Trafalgar Square. Prix du ticket de bus (aller simple) : 2,30£
- **Vélo** : Barclays Cycle Hire : réseau de bornes de vélo dans la capitale. Fonctionnement : vélo à disposition. Abonnement fixe à payer pour utiliser un vélo : 45£. Les trente premières minutes d'utilisation sont toujours gratuites. 1^{ère} demi-heure supplémentaire : 1£. 2^{ème} demi-heure supplémentaire: 4£. Ticket 1 jour : 1£. Ticket 7 jours : 5£.
- **Taxi** : nombreuses bornes et stations de taxi dans Londres. Distinction entre :
 - les black cabs : spacieux taxis traditionnels qui fonctionnent au compteur – 2,2 £ de prise en charge au début de la course
 - les minicabs : n'importe quel modèle de voiture, course à négocier car ils n'ont pas de compteur
- **Bateau** : de plus en plus de compagnies proposent des trajets sur la Tamise à prix compétitif. The Thames Clippers propose des services rapides et fréquents, aussi bien pour des balades touristiques que pour se rendre au travail. Prix pour une journée : 13,60£, toute la semaine de 10h à 22h et le week-end de 8h à 22h.
- **Voiture** : il devient de plus en plus difficile de circuler dans Londres en voiture : nombreux encombrements et parkings onéreux. Un péage quotidien de 10£ est imposé pour pouvoir circuler dans le centre-ville en semaine de 7h à 18h sauf les jours fériés, Noël et lors des vacances anglaises. Dans toutes les zones

marquées d'un grand C (Congestion Charge), système de numérisation des plaques grâce aux 700 caméras de la ville.

BUDGET

- Londres est la capitale la plus chère de l'Europe. Le plus gros poste de dépense est l'hébergement. Les B&B intéressants sont en grande périphérie. Les chaînes hôtelières présentent le meilleur rapport qualité-prix.
Le prix d'une chambre moyenne peut aller de 80 à 180£.
Dans la restauration, un repas complet (entrée, plat, dessert, sans boisson) est compris entre 20 et 35£. Le prix d'un repas de qualité est supérieur à 35£.
- Quelques idées de prix pour les produits de consommations courantes :
 - 1 entrée de Musée National : gratuit. Les musées royaux ou privés sont payants et chers.
 - 1 bière : entre 2,50£ et 3,50£
 - 1 ticket de métro : 4£

JOURS FERIES

- 1^{er} janvier (jour de l'An)
- Vendredi saint (Good Friday, fin mars-début avril)
- Lundi de Pâques (Easter day, fin mars-début avril)
- Premier lundi de mai (May Bank Holiday)
- Dernier lundi de mai (Spring Bank Holiday)
- Dernier lundi d'août (August Bank Holiday)
- 25 et 26 décembre (Christmas and Boxing Day)

TRANSPORTS

- **En avion** : 5 aéroports internationaux reliés à Londres par des trains ou des navettes :
 - **Heathrow** : www.heathrowairport.com - Tél : 0844 335 1801. Aéroport le plus fréquenté du monde
 - **Gatwick** : www.gatwickairport.com - Tél : 0844 892 0322. 45 km au sud de Londres
 - **Stansted** : www.stanstedairport.com - Tél : 0844 335 1803. 64 km au nord-est de Londres. Compagnies à bas prix
 - **London City Airport** : www.londoncityairport.com - Tél : 020 7646 0088. Essentiellement fréquenté par des hommes d'affaires
 - **Luton** : www.london-luton.co.uk - Tél : 0158 240 5100. 56 km au nord de Londres, vols charters et compagnies low-cost
- **En train** : Londres est desservi par 9 gares principales :
 - London Bridge station – Station Approach, London SE1 9SP
 - London Charing Cross station – The Strand, London WC2 5HS
 - London Euston station – Euston station, London NW1 2RT
 - London Fenchurch Sreet station – Fenchurch Place, London EC3M 4AJ
 - London King's Cross station – Euston Road, London N1 9AP
 - London Paddington station – Praed Street, London W2 1HQ
 - London St Pancras International station – Euston Road, London N1C 4QP
 - London Victoria station – Victoria Street, London SW1V 1JU
 - London Waterloo station – York Road, Waterloo, London SE1 7ND

LIENS UTILES

- Office du tourisme de Grande-Bretagne : Pas d'accueil public mais site très pratique : www.visitbritain.com
- Office du tourisme de Londres : www.visitlondon.com
Possibilité d'achat de billets et pass pour musées ou transports
- City of London Information Centre : www.cityoflondon.gov.uk - St. Paul's Churchyard, London EC4M 8BX. Tel:+44 (0)20 7332 1456



LONDRES

English Version

CUSTOMS FORMALITIES

- For nationals of European Union member states, only a valid identity card is necessary to enter and work in London.
- For non-nationals of European Union member states, a valid passport is required.

CURRENCY

▪ **Currency used**

The local currency is Pound Sterling (GBP), symbol: £

Some useful exchange rates: 1 GBP = 1.37 EUR / 1 GBP = 1.54 USD / 1 GBP = 186.665 JPY (exchange rates from August 2015)

▪ **Payment methods**

Numerous foreign exchange counters (located in banks and post offices) and Automatic Telling Machines (ATM) can be found everywhere in the capital.

Prices include a VAT of 17.5% on products and services, except for food and books. In restaurants, customers usually tip of 12.5%, but it's becoming more and more common for a service charge to be included in the bill.

MEASUREMENT

- The majority of measurements are not always given in the metric system. Some useful conversions:
 - 1 mile = 1,6 km
 - 1 yard = 0,91 m
 - 1 foot = 0,30 m
 - 1 inch = 25,4 mm
 - 1 pound = 0,45 kg

HEALTH

- No particular vaccinations are needed.
- Citizens of the European Union and Switzerland benefit from free healthcare upon presentation of their European health insurance card (though prescriptions must be paid for).
- Pharmacies are open late:
 - Boots – 44-46 Regent St – www.boots.com - Tel.: 7734 6126
 - Pharmacentre – 149 Edgware Rd – Tel.: 0808 108 5721

NUMBERS

- **Dialling code**

00 44 + number

- **Useful numbers**

International information: 118 505 Emergency Services (fire station, police station): 999

National information: 118118; 11850 Foreign Registry Office: 72301208

European emergency number: 112

OPENING HOURS

- **Shops:** Monday to Saturday from 9:30am to 6-7pm. In tourist areas, shops are open all week. Some shops are open later on Wednesday or Thursday.
- **Supermarkets:** open from Monday to Saturday from 9am to 8pm. Minimarkets stay open until late at night.
- **Museums:** open every day from 10am to 6pm, some close early on Mondays.

GETTING AROUND

Transport for London: 7222 1234 – www.tfl.gov.uk

- **The Tube:** the oldest underground system in the world (dates back to 1853). Open from 5:30am during the week and 7am on Sunday, until 11pm/1am. It closes early on Sunday night. It's the fastest and most practical form of transport, but there are frequent delays and the Underground ticket is the most expensive in the world (£4). The most cost effective ticket: the Oyster Card, valid for use on buses, the Tube, and some trains. The card costs £3 and can be topped up in stations, tube stations and online.
- **Bus:** cheaper and more pleasant than the underground.
 - Red bus: for London
 - Green bus: for London and the suburbs.
 - Night Bus, finishing with an "N" (1 every hour), they connect London to the suburbs. From Trafalgar Square. Cost of a one-way ticket: £2.30
- **Bike:** Barclay's Cycle Hire: a network of bike hiring stations in the capital. How it works: bike at disposal. Subscription for using a bike: £45. The first 30 minutes are always free. 1st extra half hour: £1. 2nd extra half hour: £4. 1 day ticket: £1. 7 day ticket: £5
- **Taxis:** numerous taxi offices and stations in London. Difference between:
 - Black cabs: spacious traditional taxis which run on a meter - £2.20 is automatically added at the beginning of the journey
 - Minicabs: can be any model of car, the price is negotiable because there is no meter
- **Boats:** more and more companies are offering rides along the Thames at competitive rates. The Thames Clippers offer fast and frequent service, as much for meandering tourists as for Londoners commuting to work. Price for the day: £13.60, all week from 10am to 10pm and 8am to 10pm during the weekend.
- **Cars:** it's becoming more and more difficult to travel by car in London: numerous blocked off routes and expensive parking. It is necessary to pay a daily toll of £10 to drive in central London during the week from 7am to 6pm except for bank holidays, Christmas and during English holidays. In all areas zones marked with a big C (Congestion Charge), number plates are recorded thanks to the 700 cameras around the city.

BUDGET

- London is the most expensive capital in Europe. The biggest cost is housing: Reasonably priced B&Bs are further out of the centre. Hotels chains have the best price-quality ratio. The cost of an average room can go from £80 to £180. In restaurants, a complete meal (starter, main, dessert, without drinks) costs between £20 and £35. The cost of a top quality meal is over £35.
- Some ideas of prices for goods of general commodity:
 - 1 ticket to a national museum: free. The Royal and private museums charge a fee and are expensive
 - 1 beer: between £2.50 and £3.50
 - 1 Tube ticket: £4

BANK HOLIDAYS

- 1st of January (New Year's Eve)
- Good Friday (in late March - early April)
- Easter Monday (Easter day, end of March – early April)
- May Day (first Monday in May)
- Spring Bank Holiday (Last Monday in May)
- August Bank Holiday (Last Monday in August)
- 25th and 26th of December (Christmas and Boxing Day)

TRANSPORTATION

- **By aeroplane:** 5 international airports that are connected to London by trains or shuttles:
 - **Heathrow:** www.heathrowairport.com - Tel.: 0844 335 1801. The busiest airport in the world
 - **Gatwick:** www.gatwickairport.com - Tel.: 0844 892 0322. 45km south of London
 - **Stansted:** www.stanstedairport.com - Tel.: 0844 335 1803. 64km north-east of London. Low-cost companies
 - **London City Airport:** www.londoncityairport.com - Tel.: 7646 0088. Mostly used by people flying for business purposes
 - **Luton:** www.london-luton.co.uk - Tel.: 01582 405100. 56 km north of London, chartered flights and low-cost companies
- **By train:** London is served by 9 main stations:
 - London Bridge station – Station Approach, London SE1 9SP
 - London Charing cross station – The Strand, London WC2N 5HS
 - London Euston station – Euston Station, London NW1 2RT
 - London Fenchurch Sreet station – Fenchurch Place, London EC3M 4AJ
 - London King's Cross station – Euston Road, London N1 9AP
 - London Paddington station – Praed Street, London W2 1HQ
 - London St Pancras International station – Euston Road, London N1C 4QP
 - London Victoria station – Victoria Street, London SW1V 1JU
 - London Waterloo station – York Road, Waterloo, London SE1 7ND

USEFUL LINKS

- Tourist Office of Great Britain: No physical location open to the public but a very useful website: www.visitbritain.com
- Tourism Office of London: www.visitlondon.com
It is possible here to buy tickets and passes for museums and transportation

- City of London Information Centre : www.cityoflondon.gov.uk - St. Paul's Churchyard, London EC4M 8BX. Tel.:+44 (0)20 7332 1456